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Pane velvyslanče, jak hodnotíte vztahy mezi Spo-
jenými státy americkými a Českou republikou
z pohledu uplynulých dvaceti let? Které význam-
né momenty byste v této souvislosti vyzdvihl? 

Myslím si, že česko-americké vztahy jsou ve vel-
mi dobré kondici. Sametová revoluce z roku 1989
dala Spojeným státům a České republice šanci ob-
novit tradičně dobré vazby, které mezi našimi dvěma
zeměmi existovaly od dob před vyhlášením samo-
statnosti Československa – datují se k Pittsburské
dohodě z roku 1918 a podpoře prezidenta Wilsona
českým národním aspiracím. Česko-americké vzta-
hy podle mě nyní stojí na třech základních pilířích –

obranných a strategických vazbách, ekonomických
a obchodních vztazích a sdílených hodnotách. Naše
obranná spolupráce je velmi intenzivní – Česká re-
publika je vysoce ceněným členem NATO a americké
a české jednotky spolupracují na zajištění bezpeč-
nosti a stability v Afghánistánu. 

Naše ekonomické a obchodní vztahy jsou také
mimořádně silné, což nejlépe dokazuje fakt, že
Spojené státy jsou největším přímým investorem
v ČR vyjma západní Evropy. Američané si velmi váží
technické odbornosti a obchodního ducha českých
obyvatel a platí to i obráceně, jak ukázal velmi dob-
rý výsledek firmy Westinghouse v předběžném hod-
nocení nabídek na dostavbu Temelína. 

Ale existují další společné technologické pro-
jekty. Naposledy bylo oznámeno, že proslulá Labo-
ratoř Lawrence Livermora z Kalifornie poskytne laser
pro výzkumné pracoviště ELI Beamlines na okraji
Prahy. Sdílené hodnoty nejlépe ztělesňuje naše spo-
lečná víra v demokracii. Jasně je demonstrována na-
příklad ve spolupráci při prosazování lidských práv
po celém světě, od Kuby přes Barmu po Bělorusko. 

USA jsou tradičním a významným obchodním
partnerem a investorem v Česku. Naopak Spo-
jené státy jsou mezi prioritními zeměmi v rámci
Exportní strategie České republiky do roku
2020. Zájem o prohloubení hospodářských
vztahů mají obě země. Jak nedávno uvedl če-
ský velvyslanec ve Washingtonu Petr Gandalo-
vič, americký trh je velmi otevřený českým pod-
nikům. Je třeba ale hledat cesty k dalšímu

rozšíření vzájemné spolupráce obou zemí. V ja-
kých oblastech především vidíte možnosti je-
jich dalšího rozvoje?

Energetika, informační technologie, výroba,
farmaceutický průmysl, služby - možnosti jsou
nekonečné. Naše ministerstvo obchodu využívá
velmi efektivního způsobu, jak propojovat aktivity
českých byznysmenů. Více informací najdete na
webových stránkách našeho velvyslanectví
(http://prague.state.gov). Spojené státy zahra-
niční investice velmi vítají. Česká společnost Mi-
tas nedávno otevřela provozovnu v Iowě, kde bu-
de vyrábět pneumatiky pro americké zemědělské
stroje. Franšízové společnosti z USA zase hledají
partnery v České republice. Pokud bych však mo-
hl poukázat na jednu konkrétní oblast, tak je to
věda a technologie. Jak už jsem se zmínil, naše
země spolupracují na mnoha vědeckých projek-
tech, které by se mohly budoucnu stát základem
nových atraktivních podnikatelských příležitostí. 

V posledních letech se rozvíjí americko-česká
spolupráce v oblasti civilního jaderného výzku-
mu. Můžete nám ji přiblížit?

Američané a Češi mají v tomto oboru dlouhou
historii velmi dobré spolupráce, na níž můžeme
nadále stavět. Příkladem je bezpečný provoz Ja-
derné elektrárny Temelín. Česká republika mohla
tuto elektrárnu dokončit díky partnerství se spo-
lečností Westinghouse, jež do bezpečnostní cen-
trály elektrárny instalovala měřicí a kontrolní sy-
stémy. V tu dobu Westinghouse založil společnost

„Významný úspěch očekáváme letos,
kdy obě země společně spustí americko-
české centrum pro civilní jadernou
spolupráci v Praze,“ 
uvedl v rozhovoru pro časopis All for Power Norman L. Eisen, velvyslanec Spojených států amerických v České republice.

Norman L. Eisen
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I&C Energo, z které se postupem času stala úspěš-
ná firma. V prosinci 2010 podepsali američtí mi-
nistři obchodu a energetiky společně s českým mi-
nistrem průmyslu a obchodu Společnou deklaraci
o civilním využití jaderné energie s cílem posílit ob-
chodní vztahy mezi našimi dvěma zeměmi a vytvo-
řit nové příležitosti v oblasti jaderné energetiky.
V květnu 2011 následovalo memorandum o po-
rozumění mezi Texas A&M University a sdružením
CENEN (Czech Nuclear Education Network), které
identifikuje několik oblastí intenzivní spolupráce,
včetně výměny studentů, společných výzkumných
projektů a sdílení vědeckého materiálu. 

Také bych rád zmínil různé další společné progra-
my včetně výzkumu reaktoru chlazeného roztavenými
solemi ve spolupráci s Ústavem jaderného výzkumu
Řež s cílem zlepšit výkonnost reaktoru, výzkumu těka-
vosti fluoridu pro zlepšení účinnosti jaderného paliva,
výzkumu v oblasti jaderné bezpečnosti zahrnující di-
skuze o nejlepších postupech, o řízení v případě ne-
hody a o přípravě na nouzové situace a společného
výzkumu americké univerzity Texas A&M a několika
českých univerzit - Vysokého učení technického v Br-
ně, Českého vysokého učení technického a Západo-
české univerzity - v oblasti výkonnosti a bezpečnosti
reaktorů.  Minulý měsíc navíc Národní laboratoř v Oak
Ridge dopravila k experimentům do ústavu v Řeži 75
kilogramů fluoridových solí. Významný úspěch očeká-
váme letos, kdy obě země společně spustí americko-
české centrum pro civilní jadernou spolupráci v Praze
scílem dále posílit bilaterální výzkum, vývoj akomerční

inovace. Obě země se tak společně stanou lídry v da-
né oblasti pro 21. století.   

Po událostech v japonské jaderné elektrárně Fu-
kušima se některá země rozhodly odstoupit od
mírového využívání jaderné energie. Jak Vy
osobně vidíte budoucnost jaderné energetiky ve
Spojených státech a ve světě vůbec?

Samozřejmě, že událost v Japonsku obrátila
pozornost každého na bezpečnost jaderných
elektráren. Obě naše země si jsou vědomi toho, že
bezpečnost je absolutní priorita a jejich spoluprá-
ce v této oblasti se datuje dlouho před tsunami
v Japonsku. V letech 2011 a 2012 se představi-
telé českého Státního úřadu pro jadernou bezpeč-
nost zúčastnili každoroční konference NRC a še-
stičlenný tým z NRC zase nedávno navštívil své
české kolegy. Diskutovalo se mimo jiné o bezpeč-
nosti, padělaném zboží, kybernetickém terorismu
a reaktoru AP 1000 firmy Westinghouse. Naše
dvě země jdou také společně příkladem na mezi-
národní scéně. Velvyslanectví USA v Praze ve spo-
lupráci s Ministerstvem zahraničních věcí ČR, Mi-
nisterstvem průmyslu a obchodu ČR, Státním
úřadem pro jadernou bezpečnost České republiky
a Ministerstvem energií USA mimo jiné uspořádaly
regionální bezpečnostní workshop týkající se ja-
derné bezpečnosti po událostech ve Fukušimě. 

Jak vidíte budoucnost americko-českých vztahů
v horizontu příštích dvaceti let, tedy do doby,

kdy si Česká republika bude připomínat čtyřicet
let svého vzniku?

Jsou všechny předpoklady domnívat se, že
Česká republika se bude nadále rozvíjet a sta-
ne se centrem inovací, vědy a technologií. A ta-
ké že její vztahy s Amerikou ve všech oblastech
včetně ekonomické oblasti budou silnější než
kdy jindy. Doufám, že tu za 20 let ještě budu,
takže třeba do Prahy zajedu a uvidíme, jestli
jsem měl pravdu. Pokud ano, můžete mi koupit
pivo! 

Otázka na závěr: Při Vaší nedávné návštěvě
v ÚJV Řež jste obstojně hovořil česky. Je zřejmé,
že Vám nedělá problém se učit češtinu. Zajímalo
by mne, co Vás zaujalo za dobu Vašeho působení
v České republice, přesněji čím se můžeme pyš-
nit a naopak, co by se mělo měnit?

Víte, pro Američany to je docela těžký jazyk,
ale měl jsem dobré učitele včetně mé českoslo-
venské matky, kterou jsem slýchával mluvit v tom
jazyce s jejími přáteli. Co se týče toho, co mě
v České republice zajímá, je to skoro všechno –
bohatá kultura, lidé, fascinující historie, fantas-
tická architektura. Je to opravdové privilegium se
jen tak procházet po Praze nebo navštívit krásná
města a vesnice po celé vaší zemi. Myslím si, že
musím mít tu nejlepší práci v celé americké ad-
ministrativě. 

PhDr. František Petružalek 

Schéma AP1000




